





содержание / contents

	От редакции	1
	Introduction	
	ИНТЕРВЬЮ НОМЕРА	
	INTERVIEW	
	В.А. Белов. НАЙТИ СРЕДИ НАШИХ СОВРЕМЕННЫХ ЮРИСТОВ ЧИСТОГО «ДЕЛИКТНИКА» ЕСЛИ НЕ НЕВОЗМОЖНО, ТО ОЧЕНЬ ПРОБЛЕМАТИЧНО	8
	V.A. Belov. IF THERE IS A REAL TORT LAWYER AMONG MODERN RUSSIAN LAWYERS, IT IS PROBLEMATIC IF NOT IMPOSSIBLE TO FIND ONE	
	СОБЫТИЕ. КОММЕНТАРИИ ЭКСПЕРТОВ	
	THE EVENT. COMMENTS OF THE EXPERTS	
	ОБНУЛЕНИЕ И ДУХ КОНСТИТУЦИИ	23
	Комментарии Т. Хабриевой, О. Румянцева, М. Краснова, Ю. Юмашева, А. Медушевского, С. Белова, Ю. Тая, С. Манжосова	
	RESETTING AND THE SPIRIT OF THE CONSTITUTION	
	Comments by T. Khabrieva, O. Rumyantsev, M. Krasnov, Yu. Yumashev, A. Medushevsky, S. Belov, Yu. Tay, S. Manzhosov	
	ТЕМА НОМЕРА: ДЕЛИКТНАЯ ОТВЕТСТВЕННОСТЬ	
	TOPIC OF THE ISSUE: TORT LIABILITY	
	А.К. Губаева. ДЕЛИКТНОЕ ПРАВО РОССИИ: СОВРЕМЕННЫЕ ВЫЗОВЫ И ПЕРСПЕКТИВЫ РАЗВИТИЯ	38
	A.K. Gubaeva. RUSSIAN TORT LAW: CONTEMPORARY CHALLENGES AND PROSPECTS FOR DEVELOPMENT	
	Чж. Ли, С. Мёнг. ВНЕДОГОВОРНАЯ ОТВЕТСТВЕННОСТЬ ЗА ВРЕД, ПРИЧИНЕННЫЙ БЕСПИЛОТНЫМИ ТРАНСПОРТНЫМИ СРЕДСТВАМИ	49
	J. Lee, S.-K. Myoung. DELICTUAL LIABILITY FOR HARM ARISING FROM AUTONOMOUS VEHICLES	

И.А. Насибуллина. ПРИЧИННО-СЛЕДСТВЕННАЯ СВЯЗЬ: КАМЕНЬ ПРЕТКНОВЕНИЯ В СПОРАХ С ПРОИЗВОДИТЕЛЕМ И ПРОДАВЦОМ ДЕФЕКТНЫХ ТОВАРОВ 57

I.A. Nasibullina. CAUSATION: A DEAL BREAKER IN DISPUTES OVER DEFECTIVE PRODUCTS

М.В. Кратенко. ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ, УГРОЖАЮЩАЯ ПРИЧИНЕНИЕМ ВРЕДА: ЗАПРЕТ НА ОСНОВАНИИ П. 1 СТ. 1065 ГК РФ ИЛИ АДМИНИСТРАТИВНОЕ ПРИОСТАНОВЛЕНИЕ В ПОРЯДКЕ КОАП РФ? 69

M.V. Kratenko. ACTIVITY LIKELY TO CAUSE DAMAGE: PROHIBITION IN ACCORDANCE WITH ARTICLE 1065 OF CIVIL CODE OR ADMINISTRATIVE SUSPENSION UNDER CODE OF ADMINISTRATIVE OFFENCES?

А.С. Власова, Н.М. Удалова. ОБЫЧНЫЙ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКИЙ РИСК В КОНТЕКСТЕ ОТВЕТСТВЕННОСТИ РУКОВОДИТЕЛЯ ЮРИДИЧЕСКОГО ЛИЦА ЗА ПРИЧИНЕННЫЕ ЕМУ УБЫТКИ 79

A.S. Vlasova, N.M. Udalova. NORMAL BUSINESS RISK IN CONTEXT OF CEO LIABILITY FOR LOSSES

Е.А. Заинчуковская. ДЕЛО АХМАДЕЕВОЙ: ВОПРОСЫ ТЕОРИИ И ПРАКТИКИ ПРИ ПРИМЕНЕНИИ СУДАМИ ПОСТАНОВЛЕНИЯ КС РФ ОТ 8 ДЕКАБРЯ 2017 Г. № 39-П 90

E.A. Zainchukovskaia. AKHMADEEVA CASE: THEORETICAL AND PRACTICAL ISSUES IN APPLICATION OF CONSTITUTIONAL COURT RULING NO. 39-P OF 8 DECEMBER 2017 BY RUSSIAN COURTS



ЮРИДИЧЕСКАЯ ХРОНИКА

LEGAL CHRONICLE

О.П. Плешанова. ЕСЛИ НАСТУПИТ ЗАВТРА 102

Футурология — Поправки в Конституцию РФ — Пандемия COVID-19 и ограничительные меры — Заключение КС РФ — Общероссийское голосование — Буква и дух Конституции — Публичный порядок и дело «ЮКОСа» — Суд присяжных — Дело Олега Тинькова — Зампредседатели ВС РФ и ограничение работы судов — Пандемия как форс-мажор — Поиск виновных и господдержка бизнеса — Фонд национального благосостояния и продажа Сбербанка — Закат глобализации и эпохи потребления

содержание / contents

O.P. Pleshanova. IF TOMORROW EVER COMES

Futurology — Amendments to the Constitution of the Russian Federation — COVID-19 pandemic and restrictive measures — Russia's Constitutional Court conclusion — Nationwide voting — Letter and spirit of the Constitution — Public order and *Yukos* case — Jury trials — *Oleg Tinkoff* case — Deputy Chief Justice of the Supreme Court of the Russian Federation and limiting court activity — Pandemia as a force majeure — National Welfare Fund and sale of Sberbank — Decline of globalisation and consumption age



ДИСКУССИОННЫЙ КЛУБ

DISCUSSION BOARD

В.М. Жуйков. РОССИЙСКОЕ ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВО И МЕЖДУНАРОДНОЕ ПРАВО: ПРОБЛЕМЫ ВЗАИМОДЕЙСТВИЯ НА ОСНОВЕ КОНСТИТУЦИИ РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ 115

V.M. Zhuikov. RUSSIAN LEGISLATION AND INTERNATIONAL LAW: INTERACTION ON THE BASIS OF THE RUSSIAN CONSTITUTION

А.О. Рыбалов. ПОЧЕМУ Я ПРОТИВ РЕФОРМЫ ВЕЩНОГО ПРАВА 126

A.O. Rybalov. WHY I OBJECT TO PROPERTY LAW REFORM



ПРЕСС-РЕЛИЗ

PRESS RELEASE

Все тайное становится явным. Практическая конференция ОКЮР о комплаенсе 132

All Secrets Become Revealed. RCCA Practical Compliance Conference

ЗАКОН



ТЕОРИЯ И ПРАКТИКА

THEORY AND PRACTICE

А.В. Габов. ОБМЕН ДОЛЕЙ ПРИ РЕОРГАНИЗАЦИИ ОБЩЕСТВА С ОГРАНИЧЕННОЙ ОТВЕТСТВЕННОСТЬЮ В ФОРМЕ ПРИСОЕДИНЕНИЯ 138

A.V. Gabov. EXCHANGE OF SHARES IN CASE OF LLC REORGANISATION THROUGH CONSOLIDATION

Ю.В. Байгушева. КОММЕНТАРИЙ К П. 3 СТ. 438 ГК РФ В СВЯЗИ С ПОСТАНОВЛЕНИЕМ ПЛЕНУМА ВЕРХОВНОГО СУДА РФ ОТ 25 ДЕКАБРЯ 2018 Г. № 49 «О НЕКОТОРЫХ ВОПРОСАХ ПРИМЕНЕНИЯ ОБЩИХ ПОЛОЖЕНИЙ ГРАЖДАНСКОГО КОДЕКСА РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ О ЗАКЛЮЧЕНИИ И ТОЛКОВАНИИ ДОГОВОРА» 146

Yu.V. Baygusheva. A COMMENTARY ON ARTICLE 438(3) OF THE RUSSIAN CIVIL CODE IN LIGHT OF THE RF SC PLENARY RESOLUTION OF 25 DECEMBER 2018 NO. 49 "ON CERTAIN ISSUES IN APPLICATION OF GENERAL PROVISIONS OF THE CIVIL CODE OF THE RUSSIAN FEDERATION ON CONCLUSION AND INTERPRETATION OF CONTRACTS"

А.А. Маркелова. ВОЗМЕЩЕНИЕ ВРЕДА, ПРИЧИНЕННОГО ОГРАНИЧЕНИЕМ ПРАВ НА ЗЕМЕЛЬНЫЕ УЧАСТКИ В ПУБЛИЧНЫХ ИНТЕРЕСАХ 157

A.A. Markelova. COMPENSATION FOR DAMAGE CAUSED BY PUBLIC RESTRICTIONS ON LAND OWNERSHIP



ЗАРУБЕЖНЫЙ ОПЫТ

FOREIGN EXPERIENCE

О.А. Отраднова. ПЯТЬ НАПРАВЛЕНИЙ МОДЕРНИЗАЦИИ УКРАИНСКОГО ДЕЛИКТНОГО ПРАВА 174

O.A. Otradnova. FIVE WAYS TO DEVELOP UKRAINIAN TORT LAW
